
Vzdušná akrobatkaBára Zavadilová se v Pelhřimově stala českou rekordmankou. Uspěla
jak sama v náročném prvku, při kterém sena akrobatických šálách držela s rozpaženými
pažemi, tak ve dvojici sVáclavemBromem. Spolu vystupují jakoDuoGravity Grace.

ČT
K

O trablech a radostech
Bedřicha Smetany, od
jehož narození uběhlo
200 let, hovořila Olga
Mojžíšová. STRANY 12 a 13

Vydržela
92 vteřin
v rozpažení
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Obleva vyhání lyžaře
ze svahů českých hor
rychlým tempem.
Lidé se snaží urvat
poslední radovánky
na sněhu a ještě
spěchají do hor.

„Zima, kromě sněhu na začát-
ku prosince, jako by ani neby-
la. Pořád jsem odkládal přezu-
tí na zimní gumy, až je tu po-
malu jaro a na silnicích to
vlastně ani neklouzalo a už
se to nevyplatí,“ svěřuje se
Petr, který na svém esúvéčku
v letošní zimní sezoně nechal
letní pneumatiky. Může na to
ale doplatit. Čekají ho totiž
jarní prázdniny a zřejmě vý-
let do hor.

Skokový růst nehodovosti
Pokud směřují jejich auta
do zimních středisek, mohou

i oni přispět do výrazně vyšší
statistiky zimních nehod
v tomto období v těchto mís-
tech. V zimě se podle Portálu
nehod stane v nejoblíbeněj-
ších zimních střediscích o tři-
cet procent více nehod než
po zbytek roku. Je to spojené
s velkou hustotou provozu
a častějšími riskantními ma-
névry na silnicích a parkoviš-
tích.
„V lednu dochází k nárůstu

počtu nehod o 39 procent
a v únoru o 34 procent, což
činí tyto měsíce nejrizikověj-
šími obdobími roku v čes-
kých horských střediscích,“
uvádí Jan Chalas ze společnos-
ti DataFriends, která Portál
nehod provozuje.

Pátek, dopraváků svátek
Nejrizikovější dny jsou pátek
a sobota, kdy dochází k při-
bližně třetině všech nehod.
V porovnání s průměrnýmpo-
čtem nehod na den jsou tyto
dny o 15 procent nehodověj-

ší. Překvapující je však doba,
kdy v českých lyžařských stře-
discích dochází k nejvíce bou-
račkám, na rozdíl od běžné
dopravní situace to není ty-
pická ranní a odpolední do-
pravní špička, ale nejvíce ne-
hod se zde odehraje kolem
druhé hodiny odpoledne,
kdy je největší kumulace ná-
vštěvníků. PAVEL HRABICA

ZIMNÍ OBUTÍBOURACÍ ZIMA

inzerce

Česko není Belgie, kde před-
pisy zimní pneumatiky nevy-
žadují.

• V Česku platí Zákon o pro-
vozu na pozemních komu-
nikacích. Ten ukládá po-
vinnost mít na motoro-
vém vozidle obuté zimní
pneumatiky od 1. listopa-
du do 31. března.

• Datum, odkdy nazout zim-
ní pneumatiky, platí v pří-
padě, že se na pozemní
komunikaci nachází sou-
vislá vrstva sněhu, led
nebo námraza nebo lze
vzhledem k povětrnost-
ním podmínkám předpo-
kládat, že se na pozemní
komunikaci během jízdy
může vyskytovat souvislá
vrstva sněhu, led nebo ná-
mraza. PH

55
Tolik procent dopravních
nehod z celého roku připa-
dá na zimní období v největ-
ších krkonošských zimních
střediscích Špindlerově
Mlýně a v Peci pod Sněž-
kou. Krušnohorský Klínovec
je třetí se 44 procenty. PH

Neřiďte se kalendářem.
Zima pro auta nekončí
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Představitel takzvané hi-tech
architektury Václav Aulický
dnes slaví 80. narozeniny.
Nejvýznamnějším projek-
tem, na kterém se spolupodí-
lel, byla výstavba budovy
Transgas na pražských Vino-
hradech. Pracoval také na te-

lefonních ústřednách v praž-
ských Dejvicích. Obě budovy
již byly zbourány. Nepřehléd-
nutelná je jeho stavba evoku-
jící raketu připravenou
ke startu, žižkovská věž.
Na technickém řešení
216metrů vysoké věže z oceli

a betonu se kromě Aulického
významně podílel také statik
Jiří Kozák.
Právě na stavbě Transgasu

kombinoval brutalismus s ra-
nou postmodernou nebo tak-
zvaným hi-techem. Tato le-
genda brutalismu, kterou

chtěli Pražané a úřady zachrá-
nit, byla v polovině roku
2020 zbourána. Později se
pražský rodák Aulický podí-
lel na návrzích řady komerč-
ních i obytných budov. Pode-
psán je mimo jiné pod ná-
vrhem areálu České pojišťov-

ny v Praze na Pankráci, admi-
nistrativního centra Karlín
nebo další pražské budovy
Diamond Point na Těšnově.
Od roku 2005 Aulický před-

náší na Fakultě architektury
ČVUT, kde se také habilitoval
jako docent. ČTK

VÝDAJE ZA BYDLENÍ

Stále vzpomíná na své babič-
ky, jejichž životní moudra si
celé dětství a dospívání zapi-
sovala, než je po dalších dva-
ceti letech všechna vytáhla
ze šuplíku a ta nejlepší nabíd-
la čtenářům. Mezi osvědčený-
mi tipy jsou i takřka zázračné
a přitom zapomenuté meto-
dy. Třeba jak se zbavit brada-
vic pomocí masa naloženého
v octu, kašle díky křenovým
plackám nebo zánětu dutin
pomocí horké brambory.
„Spousta rad našich babiček
funguje, protože jsou opřené
o selský rozum,“ říká Helena
Brejchová píšící pod jménem
Vrábková. Co dělaly babičky,
aby odolaly virózám a chřip-
kám? A jak se zbavit nachla-
zení? Čtěte v novém vydání
týdeníku Téma. MET

prodloužený
víkend

superPáNe-

Běžná otevírací doba: pondělí – neděle: 7.00 – 22.00 hodin
Mladá Boleslav, Písek: 6.00 – 22.00 hodin, Pardubice: 6.00 – 21.00 hodin

AKCE = zboží nabízené v našem letáku za výhodnou cenu opakovaně nebo mimořádně do vyprodání zásob. Prodej
jen v množství obvyklém pro domácnost. Všechna fota jsou pouze ilustrační. Nabídka zboží se může lišit dle velikosti
prodejny. Za tiskové chyby neručíme. Kompletní nabídka také nawww.kaufland.cz
* KC – měrná cena platná s Kaufland Card, A – měrná cena platná pro akci.

Akceptujeme tyto platební prostředky:

229,90
AKCE

pouze

119,90119,90
AKCE

pouze

75,9075,90
AKCE

pouze

89,9089,90
AKCE

pouze

12,9012,90
AKCE

pouze

279,90279,90
AKCE

pouze

12,5012,50
AKCE

pouze

100 G VÝROBKU
VYROBENO

ZE 140 G MASA

OD 1. 3. DO 3. 3.

CHLAZENÉ
POTRAVINY

STAROBRNO
MEDIUM/BITR
Pivo
světlý ležák
0,5 l vratná láhev
(=1 l 25,80)

KORUNNÍ
Minerální
voda
ochucená
různé druhy
1,5 l PET láhev
(=1 l 8,34)

Irská falešná
svíčková
hovězí maso
cena za 1 kg

Poličan/
Paprikáš
500 g
(=100 g 23,98)

TCHIBO
Mletá káva
různé druhy
250 g
(=100 g 30,36)

REX
Prací gel/
prášek
Orchid Macadamia/
Jasmin Jojoba
0,85 l=19 pracích dávek/
1,02 kg=17 pracích dávek
(=1 dávka 4,74)

WHISKAS
Granule
pro kočky
hovězí
3,8 kg
(=1 kg 73,66)

✓ křehké a šťavnatémaso
s výjimečnou chutí

✓maso pochází z irských
rodinných farem

PULTOVÝ PRODEJ

Vyzrálé

Irské hovězí

3,8 kg
balení

22
Výdaje průměrné české
domácnosti na bydlení loni
meziročně vzrostly
o 21,7 procenta. Měsíčně
tak vydávala 8299 korun.
Za nárůstem vydané sumy
a podílu je zdražení energií,
vody i nájmů. Údaje zveřej-
nil Český statistický úřad.
Výdaje za plyn se meziročně
zvedly zhruba o 44 procent,
za elektřinu o 26 procent,
za vodné a stočné o 12 pro-
cent a za nájemné asi o šest
procent. Lidé, kteří bydlí
ve vlastním, loni zaplatili
průměrně 6996 korun. ČTK

Autor Transgasu či žižkovské věže slaví 80 let

inzerce

Zázraky podle
našich babiček
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Žurnalistická
profese (nejen)
v Česku čelí
v současnosti
mnoha výzvám.

Média patří mezi klíčové in-
stituce naší společnosti se zá-
sadním významempro fungo-
vání demokracie. I když je je-
jich role často připomínána,
již méně pozornosti se dostá-
vá těm, kteří se na jejím napl-
ňování podílejí. Jaké je být
v současnosti novinářem ano-
vinářkou v Česku?

Studie zkoumala tři okruhy
Výzkumná zpráva spolku
Ženy v médiích, do které se
zapojilo celkem 472 noviná-
řů a novinářek z různých re-
dakcí, přinesla unikátní data
o podmínkách, za nichž vyko-
návají svou profesi, včetně ri-
zik, kterým při své práci čelí.
Studie se zaměřila na tři okru-
hy – pracovní podmínky, sla-
ďování rodinného a pracovní-
ho života a zkušenosti s obtě-
žováním a násilím.
Podle výsledků téměř třeti-

na novinářů a novinářek ak-
tuálně zvažuje odchod z re-
dakce, a více než čtvrtina do-
konce opuštění žurnalistiky
jako takové. Na vině je nejen
nízké finanční ohodnocení,
přetížení či pracovní nestabi-
lita, ale také nepříznivé pod-
mínky pro skloubení práce
a rodiny, časté zkušenosti
s různými útoky a nenávistný-

mi projevy, a zejména v přípa-
dě žen také sexuální obtěžo-
vání, ke kterému často dochá-
zí přímo v redakcích.
„Na rozdíl od zahraničí sys-

tematická data na tato aktuál-
ní témata v České republice
dosud chyběla,“ říká hlavní
autorka výzkumu Marína Ur-
bániková, socioložka médií
z Masarykovy univerzity
a jedna ze zakládajících čle-
nek spolku.

Nízký plat a přetížení
Nejzávažnějším pociťova-
nýmproblémem české žurna-
listiky je z pohledu novinářů
a novinářek špatná finanční
situace médií (podle 88 pro-
cent dotazovaných) a s tím
související nízké finanční
ohodnocení (83 procent)
a pracovní přetížení (76 pro-
cent). Dalším problémem je
pak nestabilita pracovního
postavení. Téměř čtvrtina
(24 procent) novinářů a novi-
nářek pracuje jako osoba sa-
mostatně výdělečně činná
(OSVČ). Pokud by si všakmoh-
li vybrat, přibližně dvě třeti-
ny z nich (67 procent) by při-
tom upřednostnili pracovní
poměr. Relativně vysoký po-
díl respondentů aktuálně zva-
žuje odchod z redakce
(31 procent), nebo dokonce
odchod ze žurnalistiky jako
takové (28 procent).
„Odchod významně častěji

zvažují ženy, nejmladší gene-
race novinářů a novinářek
do 40 let a ti na řadových pozi-
cích. To lze číst jako jasný sig-
nál, kterým skupinám pod-

mínky v českých redakcích
příliš nevyhovují,“ podotýká
Urbániková.

Práce, nebo rodina?
Více než polovina novinářů
a novinářek také vnímá jako
problém obtížné skloubení
práce a osobního života. Po-
dle výzkumu pracovní pod-
mínky vmediálních organiza-
cích k rodičovství zrovna ne-
pobízí. Firemní školku, dět-
skou skupinu či příspěvky na
hlídání dětí nabízí redakce
jen ojediněle. Téměř všichni
novináři a novinářky se osob-
ně setkali s urážkami, nadáv-
kami a zesměšňováním – ať
již on-line, či off-line (97 pro-

cent). Zatímco novináři častě-
ji čelí útokům vůči své do-
mnělé politické orientaci
a profesní reputaci, novinář-
ky jsou častěji kritizovány
pro svou inteligenci, gender
či vzhled. Zkušenosti
s on-line nebo off-line výhrůž-
kami uvedlo 70 procent novi-
nářů a novinářek a více než
třetina (35 procent) noviná-
řek také někdy zažila vyhro-
žování sexuálním násilím.
„Desetina respondentů, jak
muži, tak ženy, zažila fyzické
napadení,“ dodáváMarína Ur-
bániková.
„Náš výzkum napovídá,

jaké kroky bymělo vedení re-
dakcí podniknout,“ říká Jitka

Adamčíková, předsedkyně
spolku Ženy v médiích a me-
diální analytička. „Inspirací
může být plán na podporu di-
verzity britské BBC či odpoví-
dající strategie a akční plány
navržené Evropskou vysílací
unií. V oblasti bezpečí dává
návod nizozemský systém na-
hlašování a řešení útoků na
novináře PersVeilig. Hodlá-
me navrhnout vhodná opatře-
ní týkající se souladu pracov-
ního a rodičovského života
a ochrany novinářů a noviná-
řek před útoky i pro české re-
dakce a aktivně podporovat
mediální organizace v jejich
zavádění,“ uzavírá za Ženy
v médiích Adamčíková. TES

Do vesmíru
Toužíte zažít stav beztíže?
Láká vás dobrodružství za
hranicemi známého světa?
To vše nabídne brněnský
zábavně vzdělávací park
Space Mission, který se ote-
vře 15. března. Výstava pro-
vede historií pilotovaných
kosmických letů až po sou-
časné a plánované mise.
Velkolepá expozice vznik-
la ve spolupráci s americ-
kou NASA, muzeem a vzdě-
lávacím centrem Cosmo-
sphere. Bude zde možnost
vidět stovky originálních
exponátů, které byly ve
vesmíru, unikátní sbírku
skafandrů a reálné modely
vesmírných lodí, raketo-
plánů i orbitální stanici.
Cena dospělé vstupenky za-
číná na 300 korunách. MET

Tři čtvrtiny novinářek alespoň jednou čelily sexuálnímu obtěžování. PROFIMEDIA

Hrozí zavření
Větší lyžařská střediska
na jihu Čech by ráda udrže-
la provoz do konce jarních
prázdnin. Někde se však
obávají, že pokud se ne-
ochladí, budou muset sjez-
dovky zavřít. Na kopcích
je minimum sněhu a kaž-
dé středisko udržuje jen
malou část, na které ještě
lze lyžovat. Nejlidnatější
okres v kraji, Českobudějo-
vicko, má jarní prázdniny
až od 11. března. „Je to
naše přání, abychom do té
doby byli v provozu. Ale za-
tím to reálně příliš nevypa-
dá. Vydržíme ještě do ví-
kendu a pak se uvidí,“ řekl
za šumavský Zadov Petr
Vondraš. Areál udržuje jen
sjezdovku na Kobyle.

Pražský hrad
se otevře zdarma
Na Pražském hradě se v ne-
děli 10. března uskuteční
den otevřených dveří. Ná-
vštěvníky čekají dva okru-
hy, během nichž si zdarma
prohlédnou běžně ne-
přístupné prostory a sály
určené pro nejvýznamněj-
ší státní, protokolární
a společenské události. Pří-
stupná bude také katedrá-
la svatého Víta, Starý krá-
lovský palác, bazilika sva-
tého Jiří, Zlatá ulička
a hradní zahrady. Petr Pa-
vel po svém zvolení dal na-
jevo, že chce pražskou do-
minantu a historické sídlo
českých králů co nejvíc ote-
vřít veřejnosti. ČTK
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Podle studie více než čtvrtina
novinářů zvažuje odchod z médií

KRÁTCE



Ať užnosíte brýle jen nablízkonebo jennadálku, nejspíš to znáte.Na jednu vzdálenost
vám pomáhají, ale na ty ostatní je s nimi obtížné pořádně vidět. A tak stokrát denně
zopakujete svůj rituál: nandat brýle, přečíst si maily, a pak sundat brýle, abyste viděli
na kolegu v kanceláři. Tohle přitom vůbec není nutné. Multifokální brýle dávají očím
tu správnou podporu pro všechny vzdálenosti. V kanceláři, v dílně, venku i v autě.

Běžné brýle umí vždy jen něco
Slabina běžných brýlí je, že jejich čočka má jedno
ohnisko. Zraku tak dává korekci jen na jednu vzdá-
lenost. Brýle na blízko vám tak umožní přečíst si
na zastávce zprávy v mobilu, ale číslo přijíždějící
tramvaje s nimi bude rozmazané. Problém je i při
řízení auta, kdy potřebujete současně vidět na vo-
zovku, ale také na přístrojovou desku. Řešením bý-
vají dvoje brýle, pak ale nejméně jedny dříve nebo
později ztratíte nebo rozsednete.

Dokonale jednolitá skla
Dřív lidé nosili bifokální brýle, které mají dolní část
na čtení a horní na delší vzdálenosti. Bylo to ale
nepohodlné a mezi viděním na blízko a dálkou byl

OBJEVTE MULTIFOKÁLY!
PROČ MÍT VÍCE BRÝLÍ, KDYŽ STAČÍ JEDNY NA VŠE?

nepříjemný ostrý předěl, který rušil a byl
na brýlích vidět. To je ale starý svět.
„Multifokální brýle mají jednolitou čoč-
ku s mnoha ohnisky, nejsou tu žádné
předěly. Pro každou část pohledu do-
stává oko správnou pomoc, takže vidí
ostře a mezi vzdálenostmi je plynulý
přechod. Brýle poskytují ostrý obraz
i v pohybu, což je důležité hlavně při
řízení. Každé brýle jsou unikát, pro-
tože odpovídají nejen tomu, jakou
vadu zraku řeší, ale i tomu, jak je-
jich nositel tráví čas. Podle toho se
nastavuje rozsah jednotlivých zón
vidění.“ říká Lucie Adámková, expertka

GrandOptical. Ať už pracujete v kanceláři, ve škole,
v dílně nebo třeba v kadeřnictví, budou jedny brýle
vše, co budete potřebovat.

Evropské číslo 1, které sedí na míru
Prvním krokem výroby je důkladné měření zraku.
Optometrista změří a otestuje všechny paramet-
ry, pak s vámi probere životní styl a potřeby. Na

základě měření a preferencí se ve speciálních
přístrojích brýle vyrábějí z desítek tisíc

dílků, jež na konci vytvoří čočku.
Ta přináší komfort podobně jako
oblečení na míru. V západní
Evropě se multifokální brýle
začaly prosazovat dříve než
v ČR a rychle si získaly oblibu.
Například ve Francii jsou
nyní neprodávanějším ty-
pem brýlí. V GrandOptical
navíc máte garanci spo-
kojenosti. Většina lidí
si multifokály rychle
zvykne, ale pokud by se
to nestalo, můžete je do
měsíce vrátit a vyměnit za

obyčejné jednoohniskové.

na všechny vzdálenosti,
na čtení i do dálky

SLEVA až 50%

SKLA
MULTIFOKÁLNÍ

LEVA až 50

SKLA
EVA ž 50

SKLA

Nabídka platí pouze při zakoupení kompletních dioptrických brýlí (obroučky + brýlová skla).
Slevu nelze kombinovat ani sčítat s jinými akčními nabídkami a slevovými poukazy. Akce platí
do odvolání. Obrázky jsou pouze ilustrační. Dioptrické brýle jsou zdravotnický prostředek.

Podrobné informace o výši slev najdete v prodejně a na www.grandoptical.cz. Pomáháme Vám vidět lépe

INZERCE
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ZAJIŠTĚNÉ E-FINANCE
DLUHOPISY
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Investujte s e-Finance Group
podílejte se na investicích do komerčních a bytových nemovitostí

Proč e-Finance, a. s.?

Dluhopisy e-Finance můžete objednávat přes internet, emailem, telefonicky, osobně.

Investujte do nemovitostí prostřednictvím dluhopisů e-Finance
Skupina e-Finance disponuje za-
jímavým portfoliem dluhopisů:

EFI SPA Hotel**** Superior & Pivovar

www.e-finance.eu info@@e-finance.eu +420 515 555 555 Bratislavská 52, Brno

Zámek Račice

CELOROČNÍ PROHLÍDKY, WELLNESS I UBYTOVÁNÍ NA ZÁMKU RAČICE

Račice 1. Račice - Pístovice
+420 515 555 549, info@zamekracice.cz
www.zamekracice.cz

Prohlídkové okruhy v provozu celoročně.

Račice - Pístovice na Vyškovsku
Zámek Racice

Zveme Vás na

30 km od Brna

Pouhých 30 km od Brna a 10 km od Vyškova
Ubytování ve stylových apartmánech
Příjemné posezení v EFI Hostinci Konírna
Společenský sál Konírna pro rodinné i firemní akce
Výborná řemeslná piva z EFI Pivovaru
Unikátní prostředí pro svatby a společenské akce
V Podzámčí venkovní vyhřívaný bazén s terasami
Wellness se saunou, odpočívárnou, ochlazovnou

EFI Zámek Račice
člen

e-Finance Group

E

e

• Jednoleté zajištěné dluhopisy
areálem zámku Račice
s výnosem 8,5 % ročně

• Dvouleté dluhopisy
s výnosem 8 % v prvním roce
a 7 % ve druhém roce

• Tříleté dluhopisy s výnosem
9 % v prvním roce, 8 % ve
druhém roce a 5 % ve třetím
roce

• Čtyřleté protiinflační
dluhopisy s výnosem roční
míra inflace +1 %

Jedná se např. o tyto projekty:
EFI SPA Hotel****EFI SPA Hotel****
Superior & PivovarSuperior & Pivovar
eFi Palace Hotel***eFi Palace Hotel***
Zámek RačiceZámek Račice
v Račicích-Pístovicíchv Račicích-Pístovicích
EFI Residence Holzova 28EFI Residence Holzova 28
EFI ApartHotel Horní LipováEFI ApartHotel Horní Lipová
v Jeseníkáchv Jeseníkách.

Další projekty e-FinanceDalší projekty e-Finance najdete
přímo na webu e-Finance v zálož-
ce PORTFOLIO INVESTICPORTFOLIO INVESTIC.

ČNB schvaluje prospekt dluhopisů z hlediska toho, že spl-
ňuje normy, které ukládá nařízení (EU) 2017/1129. Konečné
podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB naleznete
na www.e-finance.eu/dluhopisy-informace.

Investice e-Finance jsou vidět! Tím,
že společnost e-Finance investuje
finanční prostředky svých investorů
do investičních nemovitostí, které
následně má ve své správě, tak in-
vestoři mohou tyto „investiční pro-
jekty“ sami navštívit.

DOPORUČUJEME, aby si potenciální investoři pře-
četli základní prospekt spolu s jeho konečnými pod-
mínkami, nežli učiní investiční rozhodnutí, aby tak
plně pochopili potenciální rizika a výnosy spojené
s rozhodnutím investovat do cenných papírů.
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Vymyslel recepturu
několika piv. Sám
se ale za sládka
nepovažuje.

Tenhle příběh začal už dáv-
no. Pivo zajímalo Jiřího Par-
dubského od dětství. Samo-
zřejmě ho jako malý ještě ne-
pil. Našel si k němu ale cestu
přes etikety. Sbíral je a zkou-
mal. Zjišťoval, z čeho se pivo
vaří a co je k tomu potřeba.
Všakměl vždy blízko i k tech-
nice. Ta mu učarovala nato-
lik, že v Plzni vystudoval stroj-
ní fakultu.

Díky práci strojního inže-
nýra Jiří absolvoval služební
cesty po světě a měl tak mož-
nost ochutnat zahraniční
piva. Koníček šel ale kvůli ná-
ročné profesi postupně tro-
chu stranou. Teď se k pivu Jiří
vrátil. Dokonce vymýšlí pivní
recepty a jeho jméno nese
jedna celá pivní edice. Pro-
jekt Jiříkovo vidění má i cha-
ritativní charakter – a vy už
tušíte, že příběh milovníka
piva se před lety výrazně
zkomplikoval.

Probudil se do tmy
Jiří Pardubský v roce 2010 při-
šel o zrak. Díky očnímu léka-
ři, který zjistil, že má
zpuchřelý konec očního ner-
vu, byl okamžitě převezen sa-
nitkou na tomografii. Po sérii
vyšetření podstoupil operaci

mozku, po ní se probudil
do téměř úplné tmy. Po měsí-
ci od operace byl propuštěn
domů, aby za další měsíc
při kontrole v nemocnici zjis-
tili, že jej musí znovu opero-
vat. Zrak se mu ještě více
zhoršil.
Jinou kapitolu, tu „echt“

pivní, otevřel Jiří Pardubský
před několika lety. Byl u toho
jeho kamarád, kterému v piv-
ní komunitě říkají Karel. Do-
movarník se značkou Nusel-
ské hovado uvařil nevidomé-
mu kamarádovi polotmavé
pšeničné pivo. To dostalo ná-
zev Jiříkovo vidění. Však se
na něm i sám Jiří podílel.
Z jednoho piva se stala celá

edice, ale až díky dalším nad-
šencům. Loni, když Pivovar
Přeštice hodlal rozšířit své
portfolio, u toho byl také zmi-
ňovaný Karel. „Uvařil pro pi-
vovar na zkoušku šest růz-
ných piv. Nejvíc se jim líbilo
to, které jsem pomohl stvořit
já. Tím také začal celý pro-
jekt, který po polotmavém
pšeničném speciálu převzal
i název,“ vypráví Jiří. Je
na něm znát, že ho pivovar-
nictví opravdu chytlo. Loni se
přihlásil k dálkovému studiu
na průmyslovce v Praze v Pod-
skalské. „Studuji na technolo-
ga. Sládkem se člověk stane,
až když získá zkušenosti,“
upřesňuje Jiří své studium.

Chmel promedicínu
Skromnost ale není namístě.
Zmiňovaná charitativní edice

obsahuje šest piv. Na všech se
Jiří podílel. Buď recepturu pří-
mo vymyslel, nebo ji navrhl.
Každé pivo je navíc speciální.
„Například v truskovickém
Pivovaru Hulvát vznikl ležák
s chmelem Vital. Ten byl vy-
šlechtěn pro farmaceutické
a biomedicinální účely. Sám
o sobě je antiseptický. Dělají
se z něj tinktury a masti. Běž-
ně se nepoužívá pro pivovar-

nické účely. Myslím ale, že
pivo z něj se vážně povedlo,“
chválí Jiří sládky Pivovaru
Hulvát.
Unikátní jsou i další piva

z „jeho“ edice. Řevnický léta-
jící Psychovar například uva-
řil Oat Wheat Soar Ale. U něj
zaujme hned trojkombinace
ovesných, pšeničných a ječ-
ných sladů. „Je to takový faleš-
ný milk shake kyseláč s pří-

jemnou citrusovou chutí, kte-
rá vznikla bez přidání jakého-
koli ovoce. Naopak úřadovaly
speciální kvasinky,“ básní
o speciálu Jiří.
Nejnovějším pivem tohoto

projektu je speciální ležák,
který byl uvařen spolu s le-
gendárním sládkem Mila-
nem Rambouskem. Ten před
lety vytvořil Kaštánek. Pivo
s medem z květů jedlých
kaštanů mělo ohromný
úspěch. Teď ho sládek s drob-
nou úpravou uvařil opět.
„Květový med z aleje jedlých
kaštanů máme ze Slovinska.
Odtud je také odrůda chme-
le, aby to pěkně k sobě paso-
valo,“ popisuje Jiří.

Projekt roste
Původněměl charitativní pro-
jekt získat peníze na speciál-
ní pomůcku pro Jiřího. Uni-
kátní kamerové brýle, které
mu mají usnadnit život, už
jsou na cestě. „Postupně se to
celé pěkně rozrostlo. Spojili
jsme se také se Sjednocenou
organizací nevidomých a sla-
bozrakých ČR a z financí zís-
kaných prodejem piva může-
me zaplatit kompenzační po-
můcky i pro další handicapo-
vané,“ těší Jiřího.
Přispět na projekt může

každý, informace i číslo
transparentního účtu najde-
te na webu Jirikovovideni.cz
nebo na Facebooku, kde je
také seznam akcí, kde bude
možné piva ze série Jiříkovo
vidění ochutnat. MAREK HÝŘ

Jiří Pardubský v pivovaru v Přešticích. Tady vznikal nový speciál.
V něm bude například med z květů jedlých kaštanů. ARCHIV M. R.

FANDÍME CELÝM
SEŠÍVANÝM SRDCEM!

7. BŘEZNA VE 21:00
SLAVIAAC MILAN

„Léčivý“ chmel i med z kaštanů.
Jiříkovo vidění vám zachutná

inzerce



08 pátek 1. března 2024

NIKDO HO NECHCE

Kachyně parníkové, které
v Zoo Praha sdílejí prostor
s tučňáky Humboldtovými,
nejsou schopny letu, zato
ovládají specifický způsob
rychlého pohybu po vodní
hladině. Využívají při němne-
jen nohou, ale i křídel, který-
mi intenzivně veslují, až
voda kolem jen stříká. To ba-
datelům 19. století připomí-
nalo běžné kolesové parníky
– a podle nich dostaly kachy-
ně parníkové své jméno.

MIROSLAV
BOBEK
Zoo Praha

911
Ani šestý pokus o prodej
pražského Paláce Broadway
se nezdařil. V elektronické
aukci, kterou vyhlásil Úřad
pro zastupování státu ve
věcech majetkových, nikdo
nenabídl ani vyvolávací
cenu 911 milionů korun. Vy-
plývá to ze záznamu o aukci
na internetu. Úřad zatím ne-
zveřejnil, jak bude s nemovi-
tostí postupovat dále. ČTK

Budkování
Jubilejní desátý ročník
Pražského budkování se
znovu soustředí na čištění
a opravy ptačích budek
v Řepském háji. „V sobotu
budeme ze žebříku, s kladív-
kem a GPS čistit zhruba
100 ptačích budek různých
velikostí v Řepském a Mo-
tolském háji. Pokud bude

potřeba, pověsíme i budky
nové. Také nás čeká povídá-
ní s ornitologem a nebudou
chybět ani hry pro děti a dal-
ší zábava,“ zvou na akci po-
řadatelé. Sraz v 10 hodin
u altánu v Řepském háji.
K dispozici bude ohniště
pro opečení vlastních buř-
tů. Více informací najdete
na facebookové události
Pražské budkování 2024.

V sedle kola
a Furt Pryč
S teplým počasím přichází
i oblíbené cestovatelské
besedy pražské Kavárny
& Galerie Art-n-Coffee.
V pondělí 4. března od
19 hodin se zájemci mohou
těšit například na povídání
s dvojicí Furt Pryč, Ivou

Frühaufovou a Zdeňkem
Zemanem. Ti ujeli přes
28 tisíc kilometrů napříč
23 státy Evropy a Asie.
Rok a půl neslyšeli češtinu.
Cestou zažívali řadu dobro-
družství a ukázalo se, že
pokaždé, když se dostali do
nějakého problému či sví-
zelné situace, úplně zniče-
honic se objevil člověk, kte-
rý všechno zachránil. MET

TIPY

Za pozornost stojí výzkum
ve Vinoři, říká odborník.

V Praze bylo loni více než 250 archeo-
logických výzkumů. „Hlavní město
patří z archeologického hlediska
mezi mimořádně exponovaná území
od pravěku, proto u většiny zásahů
do země musí být přítomen archeo-
log,“ uvedl ředitel Archeologického
ústavu Akademie věd ČR Jan Mařík.
Předpokládá, že další výzkumy bu-
dou při stavbě metra D. Nyní experti
provádí dohledové práce. „To se však
zcela jistě změní, jakmile začnou být
budovány jednotlivé stanice,“ uvedl
Mařík.

Naokrajimetropole
Z nedávných archeologických vý-
zkumů podle ředitele ústavu za po-
zornost stojí výzkum raně středově-
kého osídlení ve Vinoři. Prováděl ho
Ústav pro archeologii Filozofické fa-
kulty Univerzity Karlovy a ukončen
byl loni. „A nemám dojem, že by se
mu dostalo odpovídající mediální po-
zornosti,“ řekl Mařík.
Na okraji Prahy mohli lidé podle

Maříka zaznamenat také archeologic-
ký výzkum, který v blízkosti ruzyň-
ského letiště provázel rozšíření sjez-
du z dálnice. Uvedl, že archeologové

zachytili na obou stranách rychlostní
silnice stopy intenzivního osídlení
především z mladší doby kamenné.
Mařík zmínil, že jeho ústav se sou-

středí na areál Pražského hradu, kde
před časem prováděl rovněž záchran-
ný výzkum v Novém proboštství.
„Díky spolupráci se všemi zúčastně-
nými se podařilo budovu nejen citli-
vě zrekonstruovat, ale i přistavět
nové objekty s minimálním zásahem
do historických konstrukcí,“ uvádí
tisková zpráva ústavu.

Výzkumpřed začátkem stavby
S opravami historických staveb aměst-
ské infrastruktury či stavbou nových
budov v Praze byla spojena i většina te-
rénních výzkumů, které loni provedli
pracovníci Národního památkového
ústavu (NPÚ). „Stavební činnost a ob-
nova infrastruktury často vyžadují
provedení záchranných archeologic-
kých výzkumů, aby bylomožné zachy-
tit a dokumentovat archeologické ná-
lezy před jejich případným zniče-
ním,“ uvedl vedoucí odboru archeolo-
gie NPÚ Tomáš Cymbalak.
Z nedávných Cymbalak uvedl zá-

chranný výzkum v Karmelitské ulici,
který byl spojený s budováním no-
vých suterénů pod terasou před kos-
telem Panny Marie Vítězné a kde ar-
cheologové odkryli nálezy z raného
i vrcholného středověku. ČTK

Jako kolesový parník

inzerce

Bez archeologa
to v Praze nejde
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Severská
mytologie 2 a 3
– vydalo Argo

Život knihomolů
nově v deníku Metro
Hned po přečtení tohoto roz-
hovoru nalistujte na stranu
14. V rámci hravé rubriky
PLAYnajdete první díl komik-
sů, které budou nově vychá-
zet v deníku Metro. Kreslí je
Hanka Grehová a píše Lukáš
Jakeš známý jako Medojed.

Proč jsou vaše stripy
zrovna o čtení knih?
My jsme se vlastně díky čtení
a recenzování knih poznali.
Oba tedy máme hodně vtip-
ných zážitků, které jsou
s ním spojené, a právě ty
jsme chtěli v našich komik-
sech sdílet s lidmi, kteří to
mají podobně.

Série komiksů se jmenuje
Těžký život knihomolů. Vy
sami jste tedy knihomolové?
Ano, i když tedy každý čteme
něco jiného, a navíc i jinak.
Medojed: Já teď už kupuji té-
měř výhradně e-booky a au-
dioknihy. V angličtině to vy-
jde navíc mnohem levněji
amámpokračování hned. Na-
víc rozsáhlé fantasy série za-
berou opravdu hodně místa,
takže mi už dávno došlo mís-
to v knihovně.
Hanka: Já jsem svoje poličky
zatím ubránila před nájezdy
Medojedových fantasy hord.
Mé knihy jsou kratší, ale už
taky zabírají hodně místa.
Jenže tu vůni a krásné obálky
si prostě nedokážu odepřít.
Někdy ale chuť mít knihu
hned zvítězí a taky sáhnu
po elektronické variantě.

Jak knihomola ve společnosti
poznat?
Medojed: No, my se umíme
dobře maskovat, takže po-

kud zrovna nemáme v ruce
knihu, je to docela těžké.
Hanka: Nicméně pokud se
někdo zničehonic začne na-
hlas smát v metru, je to dob-
rá stopa. Nebo mu můžete
zkusit potěžkat batoh či taš-
ku.

Lukáši, proč jste vlastně
Medojed?
Je to přezdívka, která vychází
z jednoho starého vtipného
videa o medojedovi, kterému
je všechno jedno. Začali mi
tak říkat kamarádi díky
mému flegmatismu v době,
kdy jsem si zakládal svůj You-
Tube kanál. Díky popularitě,
kterou jsem si za ty roky in-
ternetové tvorby získal, mě
teď zná víc lidí jako Medoje-
da, i když v osobním životě
mi tak už nikdo neříká.

Když se podíváme na součas-
nou popkulturu – co vás na ní
nejvíce baví?
Medojed: Mnoho světů je
dnes rozvíjeno napříč několi-
ka médii, a to mi připadá fas-
cinující. Vidět stejné postavy
v komiksech, videohrách,
knihách, filmech a seriálech
je super. Občas se sice autoři

na některých detailech nedo-
mluví a vznikají nekonzisten-
ce, ale stejně tomuhodně fan-
dím.
Hanka: Mě v současné době
baví, že vznikají seriálové
adaptace knih. Děj v nich
může díky větší stopáži než
u filmu být mnohem bližší
předloze. Je zábavné porovná-
vat rozdíly a vidět oblíbené
scény na plátně.

Mladí lidé a knihy, jde to
dnes dohromady?
Hanka: Určitě! Navíc mladí
lidé dnes mají více možností,
jak se ke knižním příběhům
dostat. Pokud vás čtení neba-
ví nebo vám nejde, nemusíte
se mořit nad stránkami.
Medojed: Ano, třeba audiok-
nihy jsou super, a nejen pro
dyslektiky, ale i pro lidi, co
nemají úplně čas sedět nad
knihou. Díky sociálním sítím
je tu navíc velká komunita
čtenářů, takže se už člověk
necítí jako jediný čtenář na
světě.
Hanka: Ale na druhou stranu
– sociální sítě, kde píšete
o knihách, někdy rozptylují
od čtení samotného. Už se mi
mnohokrát stalo, že jsemmu-
sela přerušit čtení, abych sdí-
lela svoje pocity s komunitou
on-line.

Hanko, jaký je váš pohled
na kvalitu knih pro dnešní
mladé čtenáře?
Jako u každéhomédia tu exis-
tují lepší i horší příběhy.
Sama jsem byla betačtenář-
kou šesti českých knih a jsem
moc ráda, že jsem se mohla
vyjádřit k textu a mé postře-
hy byly zohledněny. Samo-

zřejmě že všechno není jen
růžové, třeba trend romanti-
zování toxických vztahů, se-
bepoškozování a sebevražd,
což se někdy v literatuře pro
mladé objevuje, se mi nelíbí.
Naopak nakladatelství YA
čtu, se kterým spolupracuji
(nejen na našem komiksu), si
dává na výběru knih, které vy-
dává, opravdu záležet a věnu-
je jim velkou péči.

Komiksy jsou také literatura?
Komiksy jsou médium vyprá-
vějící příběhy stejně jako kni-
hy. Jen používají jinou for-
mu.

Jaký je váš vztah
ke komiksům?
Hanka: Jako dyslektikovi mi
čtení dělalo vždy problémy.
Komiksy byly jediná věc, kte-
rou jsem četla pro radost.
Dobrovolně jsem začala číst
knihy až v jednadvaceti le-
tech.
Lukáš:Navíc rodiče nikdy ne-
kontrolovali, jaké komiksy
čtu, takže jsem se díky nim
dostal k mnohem dospělej-
ším příběhům.

AHanko, co vy a čočka?
Asi narážíte na otázku, kte-
rou pokládám všem auto-
rům, které potkám, už deset
let. Otázka je vždy stejná:
Máte ráda nebo rád čočku?
A čekám, jakou kreativní od-
pověď vymyslí. Nechávám si
to psát i do věnování. Mám
jich už pěknou sbírku.

Adáte našim čtenářům
v komiksech čočku?
Pokud čočkou myslíte zába-
vu, tak doufáme, že ano. HOP

Komiks pro Ukrajinu
– vydalo Crew

3x CREW A ARGO

Knihomol je žrout knih. Ať už jako hmyz, nebo jejich milovník, který
v nich neustále leží a nemívá jiné zájmy. 2x YACTU.CZ

Knihomola
poznáte

tak, že se začne
hlasitě smát
třeba v metru.
Nebo mu můžete
potěžkat batoh.
HANKA A MEDOJED

Lukáš „Medojed“ Jakeš a Hanka Grehová, autoři komiksové
série Těžký život knihomolů před vitrínou plnou komiksů

NOVÉ KOMIKSY
NA TRHU

Sbohem, Eri
– vydalo
Crew
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Emeritní profesor
pražské Akademie
výtvarných umění pa-
tří již téměř půl stole-
tí mezi přední před-
stavitele české figu-
rativní malby.

Po retrospektivních výsta-
vách v Jízdárně Pražského
hradu a v Českém Krumlově,
jež proběhly v předchozích le-
tech, představuje Michael
Rittstein třetí výběr ze svého
malířského díla. Tentokrát
s důrazem na stěžejní práce
ze soukromých sbírek v kom-
binaci s rozsáhlým souborem
obrazů z posledních dvou let.
„Většina děl si zde odbývá

výstavní premiéru, některá
z nich se do Čech vrátila
po desítkách let ze zahranič-
ních kolekcí. Výstava končí
příští neděli,“ říká kurátor vý-
stavy Petr Mach. DeníkMetro
nasbíral od Rittsteina postře-
hy k vybraným vystavova-
ným dílům.

Nohy na stole – akryl, plátno
„Vstupuji domů se špinavými
botami, to jak z ateliéru, tak
zvenku. Při malování tohoto

obrazu jsem si představil si-
tuaci, kdy muž je oceněn
za svou práci tím, že jeho una-
vené nohy mohou spočinout
při jídle až na stole. Jedná se
zároveň o určitou parafrázi
na zemědělství,“ říká pro de-
ník Metro Rittstein.

Virtuos – akryl, plátno
„Všechno z mého okolí se
vždycky dostane do mých ob-
razů. Tak se tam dostal i ten-
hle ježek, který prošel okolo
ateliéru. V té době, kdy vzni-
kal, zemřel americký zpěvák
a skladatel Jerry Lee Lewis,

tak jsem jako poctu namalo-
val ježka, který hraje jeho
způsobem – což bylo nohou –
na klavír,“ popisuje umělec.

Tlustýmalíř – akryl, plátno
„Mám jednoho obdivovatele
tady na vsi, který se chodí dí-
vat na mé obrazy – ještě
na mokré – a sleduje techni-
ku malby. A vzhledem
k tomu, že je při těle, na-
padlo mě, co kdyby se náho-
dou převážil a spadl do barvy.
Každý si může domyslet. Já
mu říkal, ať se nenaklání,
a on do toho padl,“ líčí malíř.

Tatramatka – olej, plátno
„Možná že mladším lidem to
nic neřekne, ale pamětníci si
vzpomenou na legendární
pračku, která se vyznačovala
prudkými pohyby a byla snad
v každé domácnosti. Na obra-
ze jsou dva lidé, které v prázd-
né místnosti zmáhá tento ne-
posedný přístroj,“ doplňuje
emeritní profesor.

Těleso – akryl, plátno
„Kdykoli si vyjdu na procház-
ku, obklopují mě pastviny,
na kterých jsou krávy. Na ob-
razu je konkrétní skupina

krav, jak seděla na louce
v den, kdy padaly perseidy,
tak jsem si říkal, že ty krávy
tam v podstatě budou sedět,
i kdyby padalmeteorit a coko-
li jiného,“ usmívá se Ritt-
stein.

Dvě klády – akryl, plátno
„Poslední dvě klády z lesa
– kopec, na který se dívám, je
dnes úplně holý. Protože stro-
my sežral kůrovec. Na obrazu
jsou různé pohádkové i kon-
krétní bytosti, které zpraco-
vávají tyto dva poslední kous-
ky dřeva,“ dodává malíř Ritt-
stein.

Cestou I – akryl, plátno
„Dílo Cestou I jsou mé vzpo-
mínky z návštěvy jihoameric-
kého Peru, kde jsem strávil
nějaký čas na náhorní ploši-
ně a nechal jsem si vyprávět
jak o historii Inků, tak o sou-
časnosti. Byl jsem ve městě
Cuzco. Proto jsem se pokusil
dát tyto věci dohromady na
jeden obraz. Jsou tam jak od-
kazy na starou inckou kultu-
ru, tak na současný život
v Peru,“ vzpomíná umělec.

KDY

KDE

pondělí 4. 3., úterý 5. 3. 2024 od 10 do 17 h.

Národní dům naVinohradech,
(bývalý dům železničářů - 1. mezipatro), Náměstí Míru 820/9,
P-2Vinohrady, metro stanice A

VÝKUP ZLATA, STŘÍBRA,STAROŽITNOSTÍ
a obrazů 17. až 20. stol.

firma H&Š tel.: 776 150 222, 603 505 686

zubní zlato i (nečištěné)
šperky mince a zlomkové

ZLATO:
příbory, tabatěrky
a technické stříbro

sTříbrO:

vé

Š

až 1500 Kčza gr

HOdinky:
náramkové, kapesní
až do roku 19900

Šperky:
granátové
a briliantové šperky

inzerce

Dílo Virtuos ovlivnil skon amerického zpěváka a skladatele Jerryho
Lee Lewise. Ten se na plátně proměnil v ježka.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Umělec svým osobitým dílem
ovlivnil následující generace
malířů.

• Na Akademii výtvarných
umění v Praze, kde byl jme-
nován profesorem, vedl
Rittstein sedmnáct let jeden
z ateliérů.

• Poslední léta pracuje Ritt-
stein především ve svém ven-
kovském ateliéru v Brnířově

na Domažlicku, což výrazně
ovlivňuje námětový rejstřík
jeho maleb. Vedle zeměděl-
ců, táborníků a malíře s ko-
courem vstupují do obrazů
zvířata z nejbližšího okolí.

• Člověk jako animální mon-
strum v různých metamor-
fózách zůstává námětem au-
torových obrazů s lokálními
asociacemi. Ty jsou těžištěm
aktuální výstavy. JAR

Pokud žijete s Rittsteinem v jedné vsi, máte jistou šanci, že se
objevíte na jeho obrazech. Tlustý malíř je toho důkazem.

Dvě klády. Své malířské i kreslířské dílo rozvíjel od poloviny
sedmdesátých let s až obsedantním nasazením. 4x MUZEUM KAMPA

Autor je, dle svých slov, vnitřním ustrojením provokatér. Obraz
Těleso věnoval kravám, kterými nepohne z místa ani armagedon.

MICHAEL RITTSTEIN

Malíř Rittstein má na Kampě
Dvě klády. A Nohy na stole



Co je hlavní příčinou nadvá-
hy a obezity?
Největší problém je v ži-

votním stylu a životosprávě.
Máme nadměrný příjem ka-
lorií a zároveň nízký výdej,
potraviny jsou pro nás velmi
snadno dostupné. A pak je tu
genetika, s níž se nedá nic
dělat, ale z 50 % hraje prim.
Dobrou zprávou je, že těch
zbylých 50 % ovlivnit lze.

Kde je hranice mezi nor-
mální váhou, nadváhou
a obezitou?
Zatím neexistuje lepší

měřítko než tzv. index těles-
né hmotnosti (BMI). Pokud
má člověk BMI nižší než 25,

má normální hmotnost, nad
hodnotou 25 se pohybujeme
v pásmu nadváhy, nad 30 se
jedná o obezitu.

Může nadváha vyvolat
zdravotní problémy?
Ano. Její rizika jsou de

facto stejná jako u obezity,
jen v menším měřítku. Nad-
váha je první výstrahou, že
je třeba změnit stravovací
a pohybové návyky. Je snazší
zhubnout 5–10 kg než poz-
ději 30 kg s již počínajícími
zdravotními problémy.

Proč je obezita nebezpeč-
ná a jaká jsou ta největší
rizika?

Existuje tzv. metabolický
syndrom, který zahrnuje sou-
bor rizikových faktorů, jako
je vysoký krevní tlak, vyšší
hladina cholesterolu, a po-
kračuje cukrovkou a dalšími
poruchami. Tato onemoc-
nění přímo ohrožují život,
a pokud se spojí, ztrojnásobí
u pacienta riziko vzniku sr-
dečně-cévních onemocnění.
Riziko vzniku diabetu 2. typu
je pak až pětkrát vyšší. S obe-

zitou jsou spojena ale i další
rizika jako deprese, úzkosti
nebo problémy s početím.

Jaké jsou nejdůležitější
kroky k tomu, aby klient
s nadváhou či obezitou
proces hubnutí zvládl?
Pacient si musí umět při-

znat, že potřebuje pomoc.
Když si uvědomí, že se dva-
cetkrát snažil zhubnout a ne-
jde to, prolomí se bariéra

mezi lékařem a pacientem
a začne spolupráce. Proces
hubnutí je dlouhý a vyžadu-
je změnu životního stylu,
což bývá náročné, zejména
pokud si pacient nese špatné
vzorce chování z dětství.

Proč hubnout pod dohle-
dem lékaře?
Pacient často potřebuje

mít vedle sebe partnera a vě-
dět, že ho čeká pravidelné
měření, vážení a pak to ně-
kdo vyhodnotí. Druhým dů-
vodem je fakt, že dnes máme
k dispozici různé možnosti
účinné léčby. Podle typu paci-
enta se vždy domlouváme, co
je schopen akceptovat, nebo
pokud se jedná o pacienta
s extrémní obezitou, umíme
ho připravit až k bariatric-
ké operaci. Dotyčný s námi
úzce spolupracuje, abychom
dosáhli alespoň minimální
váhové redukce, a poté se
ho ujme chirurg. Klient pak
dále pokračuje v hubnutí pod
vedením celého zkušeného
týmu.

CZ23CO00028

Nadváha a obezita nejsou pouze kila navíc.
Pojí se s nimi závažná zdravotní rizika
Obezita je nemoc, která s sebou přináší
mnoho dalších zdravotních problémů,
a proto je třeba ji léčit. Jaké komplikace
s ní souvisejí a jak zodpovědně přistupovat
k hubnutí, radí internistka MUDr. Klaudia
Hálová Karoliová, zakladatelka spolku
Zastavme nadváhu a obezitu.

11METRO zdRaví www.metro.cz

SVĚTOVÝ DEN OBEZITY

Měření
tělesných
hodnot

Konzultace
výsledků
s odborníky

Ukázky
pohybových
aktivit

Získejte detailní
informace o svém těle
na bioimpedančním
přístroji InBody.

Proberte výsledky
měření s obezitologem
a nutričním terapeutem.

Podívejte se na ukázky
vhodných cvičení pro
lidi s nadváhou a obezitou
od zkušených instruktorů.

Získejte užitečné
informace
od odborníků
a začněte svou
cestu ke zdravému
a aktivnímu životu.

Přijďte prožít den plný motivace k pozitivním změnám!

CZ24CO00025

Kdy: 4. 3. 2024 od 10 do 18 hod.
Kde: OC Nový Smíchov

Co vás čeká?
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Bedřich Smetana, od jehož
narození zítra uplyne 200 let,
je vedle AntonínaDvořáka pa-
trně největším českým skla-
datelem. Nicméně Smetanův
zvuk je v zahraničí poněkud
slabší. Proč? Na tomuzikolož-
ka Olga Mojžíšová odpovídá:
„Smetanovi se především ne-
podařilo proniknout do cizi-
ny ještě za života jako Dvořá-
kovi – teprve od 90. let 19. sto-
letí se začala některá jeho
díla mimo Čechy více hrát.
Vždy byl považován přede-
vším za národního skladatele
a v zahraničí je tak možná
vnímán stále.“ Dalším důvo-
demSmetanovy „druhořados-
ti“ je podle Mojžíšové fakt, že
jeho tvorba není příliš rozsáh-
lá a jejím těžištěm jsou ope-
ry, jejichž prosazení je nároč-
né. „Na rozdíl od Dvořáka
nemá Smetana mnoho skla-
deb orchestrálních, komor-
ních, vokálních, pro sólové
nástroje s doprovodem, in-
strumentální koncerty, jež by
se mohly stát součástí běžné-
ho koncertního repertoáru,“
pokračuje Olga Mojžíšová, vě-
decká pracovnice Národního
muzea –Muzea Bedřicha Sme-

tany. Deník Metro položil
přední české „smetanoložce“
sérii otázek, některé se do-
tknou skladatelovy veleúspěš-
né kariéry, jiné se stáčí k jeho
turbulentnímu soukromí.

Přibližte prosím, z jakéhopro-
středí Smetana vzešel.
Jeho otec František, profesí
sládek, se vlastním úsilím vy-
pracoval z velmi chudých po-
měrů na úspěšného a zámož-
ného podnikatele. Své počet-
né rodině – ze tří manželství
měl 18 dětí, ale jen 11 se doži-

lo dospělosti – dokázal zajistit
poměrně vysokou životní úro-
veň a Bedřich tak prožil har-
monické, bezstarostné mládí.

Jak razantně se projevoval
jeho hudební talent?
Již v šesti letech poprvé veřej-
ně vystoupil jako klavírista
na koncertě v rodné Litomyšli
a pokoušel se i o první sklad-
bičky. Jeho otec měl hudbu
rád, sám hrál amatérsky na
housle, a tak zpočátku podpo-
roval rozvoj synova talentu.
Sámmudal první hudební lek-
ce a umožnil mu se vzdělávat
ve hře na housle, a především
na klavír. Nepočítal ale s tím,
že by se stal hudebníkem, ne-
považoval to za společensky
vhodnou a zajištěnou existen-
ci. Měl vystudovat a převzít
správu rodinného majetku.

Do života Smetanovým však
vstoupila náhlá překážka –
malý Bedřich utrpěl vážné
zranění, které způsobilo
i jeho asymetrickou tvář.
Co se tehdy stalo?
Bylo to v Jindřichově Hradci,
když mu bylo asi 11 let. Kluci
si vyrobili petardu, použili la-

hev se střelným prachem, je-
jíž výbuch nastal v momentě,
kdy se šel právě Smetana po-
dívat, proč se nic neděje. Utr-
pěl poranění v obličeji, na
krátký čas ztratil sluch. Infek-
ce zanesená do rány postihla
pravou dolní čelist. Podle no-
vodobých výzkumů trpěl
Smetana chronickým záně-
tem kostní dřeně, který se
rozšířil i na další obličejové
kosti. Důsledkem bylo zpo-
malení růstu a následná asy-
metrie pravé poloviny jeho
obličeje. Zánět se v jeho orga-

nismu šířil, vyvolával další
zdravotní potíže. Podle jedné
z teorií mohl být i příčinou
jeho ohluchnutí a dalších
zdravotních komplikací, kte-
ré vedly až k úmrtí.

Pozastavme se ještě
u rozjezdu Smetanovy karié-
ry. Jakmu to šlo ve škole?
Neučil se špatně, patříval
i k nejlepším žákům. Chodil
do německých škol, aby byl
připraven na další studium,
neboť na vyšších školách byla
tehdy vyučovacím jazykem
jen němčina. Na gymnázium
vstoupil v Jindřichově Hrad-
ci, kde žili, a pak už studoval
mimo domov – v Jihlavě, od-
kud se ale předčasně vrátil
domů, znovu od primy tři
roky v Německém (Havlíčko-
vě) Brodě, necelý školní rok
v Praze. Studium dokončil
po deseti letech v Plzni.
Od učení jej však stále více od-
váděly jiné zájmy, hlavně
hudba a později společenský
život, a tak se jeho zpočátku
slušný prospěch vždy postup-
ně zhoršil. V Praze dokonce
ze školy kvůli hudbě vystou-
pil.

Muzikoložka Olga Mojžíšová Bedřich Smetana 2x ARCHIV

GENIALITU BEDŘICHA SMETANY

nenasaditelnyprsten.cz

manželstvíprovšechny
Pojďme jednou provždy prolomit omezující,
zbytečnou a veřejností často neviděnou bariéru,
na kterou narážejí gay a lesbické páry v naší
zemi každý den.

inzerce
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Měl učitele hudby?
Stálého zpočátku ne, snažil
se v klavírní hře vzdělávat
sám studiem dostupných hu-
debnin. Později, po ukončení
gymnázia, dostal otcovo svo-
lení a odešel do Prahy, aby si
doplnil hudebně teoretické
vzdělání. První měsíce neměl
ani na studium, ani na živoby-
tí, pak ale získalmísto učitele
hudby v rodině hraběte Thu-
na. Slušný plat a byt a strava
v hraběcím domě mu umož-
nily soukromě studovat kom-
pozici u předního pražského

pedagoga Josefa Proksche.
Po třech a půl letech studium
i své působení u Thunů ukon-
čil, aby se postavil na vlastní
nohy.

Jak jeho kariéra akcelerovala?
Smetanu učitelství hudby ne-
uspokojovalo, byla to přede-
vším existenční nutnost,
a šanci na nějaké významněj-
ší postavení neměl. A to byl
zřejmě hlavní důvod odcho-
du do švédského Göteborgu.
I tady vyučoval, ale zároveň
mu zdejší, sice provinční a po-

loamatérský hudební život
nabídl za výhodnějších fi-
nančních podmínek mno-
hem bohatší možnosti umě-
leckého uplatnění a do zdejší-
ho hudebního života vnesl
řadu nových podnětů. Když
se pak v Čechách uvolnily po-
litické poměry a začal se roz-
víjet kulturní život, vrátil se
a zapojil se do pražského hu-
debního dění. Vystupoval
jako pianista a dirigent, krát-
ký čas byl hudebním kriti-
kem, znovu také z existenč-
ních důvodů vyučoval. Jako

skladatel obrátil hlavní pozor-
nost k opeře. Úspěchy Brani-
borů v Čechách a Prodané ne-
věsty přispěly k jeho jmeno-
vání do čela opery Prozatím-
ního divadla. Získal tak jednu
z nejprestižnějších pozic
v pražském hudebním živo-
tě, v níž setrval až do ohluch-
nutí v roce 1874.

Smetanovo odcházení bylo
velmi trudné. Postupně při-
šel o sluch a časem i o zdra-
voumysl. Co jej provázelo
v nesnadném závěru života?

Schopnost tvořit hluchota ne-
ochromila a na Smetanovu
další tvorbu měla paradoxně
pozitivní dopad. Soustředil se
nyní pouze na komponování,
od něhož jej už neodváděly
jiné aktivity. V hluchotě tak
vznikla téměř třetina jeho
tvorby, mimo jiné tři opery,
cyklus Má vlast, velké klavír-
ní cykly, písně, oba smyčcové
kvartety. Nekomponovalo se
mu ale snadno – v hlavě měl
neustálý hukot a šum, který
se při delší duševní námaze
stupňoval, musel práci přeru-
šovat a pracovat v kratších ča-
sových intervalech. Postupně
se přidávaly i závratě, přestáv-
ky se zvětšovaly a navazovat
na předchozí práci jej stálo
stále více sil, v posledních
třech letech života se jeho pra-
covní tempo zpomalilo. Ros-
toucí obtíže zhoršovaly i jeho
psychický stav. Na konci roku
1883 ještě dokončil svou po-
slední orchestrální skladbu
a snažil se pracovat na opeře
Viola, tu už ale nedokončil.

Česká televize připravila mimo-
řádné vysílání – k dvoustému vý-
ročí narození Bedřicha Smetany
uvede slavnostní koncert
a postupně všechny jeho
opery.

• Týden s operami Bedřicha
Smetany začne na ČT zítra,
kdy ČT art odvysílá přímý pře-

nos slavnostního koncertu z je-
viště historické budovy Národ-
ního divadla.

• Od 3. do 10. března kulturní
stanice ČT mění pravidelné
schéma a každý den odvysílá
vždy ve 20.15 jednu operu
Bedřicha Smetany v pořadí,
v jakém je složil.

• „Jde o mimořádný projekt, kte-
rý Česká televize ještě nikdy
nevysílala. Objeví se v něm
pestrý, a tím i unikátní soubor
Smetanových oper od nejstar-
ších provedení přes záznamy
oper z divadelních jevišť či tele-
vizní inscenace, zejména ze
70. let, kdy postavy zpívané

profesionálními pěvci hráli
známí herci, až po televizní
premiéru nejnovějšího nastu-
dování Prodané nevěsty v Ná-
rodním divadle v režii Alice
Nellis,“ říká výkonný ředitel
ČT art Tomáš Motl.

• Díky spolupráci s německou
veřejnoprávní ZDF budou

moci přenos sledovat na plat-
formě ARTE Concert i diváci
v Německu a Francii.

• K výročí Bedřicha Smetany při-
pravila Česká televize také do-
plňující materiály a informace
k jednotlivým operám. Ty jsou
dostupné na webu
www.ctart.cz. MET

Vltava, v současnosti asi nej-
hranější Smetanova skladba,
je součástí cyklu symfonických
básní Má vlast, jednoho z vr-
cholných Smetanových děl.
Skladatel se jeho myšlenkou
zabýval již o několik let dříve,
ale komponovat jej začal až
po ohluchnutí na podzim
roku 1874.

• Vltavu Smetana složil za pou-
hých 19 dní, jak poznamenal

do partitury a do deníku.
Inspirací pro ni mohly být
i vlastní zážitky z výletů
na Šumavu či ke Svatojan-
ským proudům. Pouze
do partitury Vltavy Smetana
vepsal nadpisy jednotlivých
obrazů, kterými jeho hudba
tok řeky ilustruje. Právě sděl-
nost jeho hudby nepochyb-
ně přispěla k tomu, že se Vl-
tava stala tak populární po
celém světě. HAL

„Prodaná nevěsta – pánové –
jest vlastně jen hračka. Já jsem
ji skládal ne ze ctižádosti, ný-
brž ze vzdoru, poněvadž se mi
po Braniborech vyčítalo, že
jsemwagnerián a že bych ani
v národním lehčím slohu nic
nedovedl.“ Tak se Smetana
po letech vyslovil o své nej-
úspěšnější opeře.

• Karel Sabina libreto napsal
ve spěchu a dodal bez ná-

zvu, ten přidal až Smetana.
Později se Sabina vyjádřil, že
kdyby tušil, co z té jeho ope-
rety Smetana udělá, dal by si
více záležet.

• Po úspěchu ve Vídni v roce
1892 se „Prodance“ otevřela
cesta do zahraničí a jako
jediná ze Smetanových
oper byla uvedena
na operních scénách všech
světadílů. HAL

DAVID
HALATKA
david.halatka@metro.cz

PODPOŘILA KRUTÁ HLUCHOTA

TÝDEN SE SMETANOVÝMI OPERAMI V ČESKÉ TELEVIZI

ZRODMAGICKÉ VLTAVY

š 185 x d 306 x v 208 cm,
kvalitní hliníkový rám,
integrovaný okap a žlab
pro svod dešťové vody

Tato nabídka platí od 29. 2. do 29. 3. 2024. Ceny jsou uvedeny včetně DPH. Chyby a změny jsou vyhrazeny.

PALRAMHYBRID 6x10
SKLENÍK

12.490,-

PRODANÁ NEVĚSTA S LEDABYLÝM LIBRETEM

inzerce
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Na dveře sice klepe teprve březen, ale AGON 54 v Ostravě bude

jedním z nejnabitějších v historii.

Do klece se vrací šampion stř si naposledy poradil s legendárním

Vémolou. Jeho vyzyvatel terý v prosinci nedal šanci Čepovi.

V nejtvrdším městě re uhý ročník evropské MMA Ligy mistrů,

Tipsport Gamechan

Domácí fanoušci se d na Vladimíra Lengála nebo Matouše Kohouta.

Současný král divize v 1. kole utká s Attilou Korkmazem z Turecka.

e už teď je téměř jisté, že OKTAGON 54 O t ě b d

střední váhy Patrik Kincl, který si

elem bude Piotr Wawrzyniak, kt

epubliky zároveň odstartuje dru

nger v lehké váze!

e mohou těšit například n

e Rony Paradeiser se v

OKTAGON se vrací do OSTRAVY!

O postup do čtvrtfinále a krok blíž k vysněné prémii přesahující 7 milionů

korun se utkají například také Angličan Wanliss, Švéd Siraj nebo Grabinski z

Německa.

Sleduj OKTAGON již tuto sobotu přímo v Ostravar areně nebo přes PPV!

OrganizaceOSN pro vzdělá-
ní, vědu a kulturu (UNESCO)
vyhlásila již před 13 lety
30. duben Mezinárodním
dnem jazzu. Po celém světě
se v tento den konají různé
koncerty a připomínkové

akce. Do ní se pravidelně hlá-
sí také česká účast – festival
Mladí ladí jazz, který se koná
na pražském Karlově náměs-
tí. Představuje to nejzajíma-
vější ze světového jazzu i nej-
různější fúze tohoto žánru.

Letošní hvězdou bude věhlas-
ná formace Jazzanova. Vy-
stoupí legendární hiphopová
skupina Prago Union, kterou
doplní jazzově laděná decho-
vá čtveřice Krotitelé Dechů.
„Festival je opět koncipován

jako setkání s předními do-
mácími i zahraničními for-
macemi, které jazz prezentu-
jí v jeho nejaktuálnější podo-
bě s přesahy do mnoha ji-
ných žánrů včetně elektroni-
ky, funku nebo rapu,“ říká ře-

ditel festivalu Jan Gregar.
Stejně jako v předchozích le-
tech bude program živě pře-
nášet Český rozhlas Vltava.
Festival bude zdarma, ale je
možné jej podpořit nákupem
dobrovolné vstupenky. MET

inzerce

Open air v Praze je každo-
ročně největší akcí v Česku,
jež se k Mezinárodnímu dni
jazzu hlásí, a zároveň prv-
ním venkovním
festivalem tohoto jara.

• Berlínská skupina
Jazzanova vznikla
v roce 1995 a tvoří
ji šestice jazzmanů
DJ a producentů.
Má za sebou několik
remixových kompilací
i studiových desek, které
vydává na svém vydavatel-
ském labelu Sonar Kollek-
tiv. Nejnovějším albem
těchto předních představi-
telů nu-jazzu, chilloutu
a jazz housu je nahrávka
Face at MyWindow
z roku 2023. Kapela patří
k tomu nejzajímavějšímu,
co lze na poli jazzu, taneč-
ní hudby, soulu a dalšího
hudebního mixu slyšet.

• Domácí scénu na Karlově
náměstí zastoupí pražská
hiphopová legenda Prago
Union soustředěná kolem
„mistra slova“, rapujícího
básníka Adama Svatoše
známého pod nickem
Kato. Skupina ověnčená
několika cenami Anděl
vydala své dosud posled-
ní, osmé album Přídu-
hned v roce 2022.
Na festivalu Mladí ladí
jazz vystoupí tak, jak ji ješ-
tě většina lidí neslyšela –
v jedinečné show oboha-
cené o trumpetu, saxo-
fon, trombon a tubu své-
bytného „brass bandu“
Krotitelé Dechů.

• Belgičtí Don Kapot kombi-
nují free jazz, afrobeat
a krautpunk a před nedáv-
nem vydali svou čtvrtou
desku I Love Tempo,
na níž nešetří nejrůznější-
mi zvuky, samply ani
sebeironií, která v jejich
hudbě hraje velkou roli.

• Německá fusion parta
Searching for Home
vystupuje od roku 2016
a poslední album Hidden
Errors vydala v roce
2022. Jedenáctičlenný
band studovaných muzi-
kantů se nebojí kořenit
své pojetí jazzu a fusion
třeba trapovými beaty
nebo africkým folklorem.

Nejzajímavější jazz zdarma na Karláku

HVĚZDY FESTIVALU
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Organizátoři literár-
ních cen například
vyhlásí žánrové kate-
gorie společně
s těmi hlavními.

Jestliže loňský ročník přinesl
v rámci knižních cen Magne-
sia Litera několik novinek,
ten letošní, celkem třiadvacá-
tý, nové prvky ještě posouvá.
Především dochází ke zrov-

noprávnění loni zavedených
žánrových kategorií Litera
za detektivku, Litera za fan-
tastiku a Litera za humoristic-
kou knihu. Tyto kategorie bu-
dou oproti loňsku, kdy byli je-
jich vítězové oznámeni již
v předvečer vyhlášení tradič-
ních kategorií, zařazeny
do hlavního ceremoniálu,
který se tradičně uskuteční
na Nové scéně Národního di-
vadla, a to ve čtvrtek 18. dub-
na od 20.15 hodin. Přímým

přenosem jej bude vysílat ka-
nál ČT art. Zachována zůstá-
vá moderátorská dvojice Da-
niela Brzobohatá a Saša Mi-
chailidis.
Ještě předtím program ČT1

odvysílá animované trailery
všech nominovaných knih
v celkem jedenácti minipořa-
dech denně od 7. dubna
do 17. dubna vždy přibližně
ve 20 hodin. Nominovaní au-
toři budou číst ze svých knih
v čtyřdílném seriálu autor-
ských čtení v Knihovně Václa-
va Havla (postupně 27. břez-
na a 3., 10. a 17. dubna).
Porotci budoumít dost prá-

ce, do letošního ročníku bylo
přihlášeno celkem 554 knih
a další si ještě vyžádali sami
porotci, když je mezi přihlá-
šenými nenalezli. Část přihlá-
šek nicméně na výzvu pořada-
telů dorazila již v říjnu, takže
poroty čtenářsky nejvytíže-
nějších kategorií prózy, publi-
cistiky a překladu pracovaly
s předstihem.

O nominacích jednotlivých
kategorií rozhodnou odbor-
né pětičlenné poroty, které
také určí vítěze, poroty žánro-
vých kategorií mají tři členy.
Pouze o hlavní ceně Magne-
sia Litera – Kniha roku a také
o nadžánrové kategorii DILIA
Litera za debut roku bude roz-

hodovat zhruba třísetčlenný
sbor hlasujících, který tvoří
lidé všech profesí knižní
branže: knihkupci, knihovní-
ci, redaktoři, kritici, pedago-
gové i samotní autoři, samo-
zřejmě s vyloučením těch,
u nichž by mohl nastat střet
zájmů.

Pavel Mandys – novinář, literární a filmový kritik – spoluzaložil
výroční knižní ceny Magnesia Litera v roce 2001. JAKUB HNĚVKOVSKÝ

aktivitách. Je lehoučký a při
cvičení nezatěžuje. Více než
100 designů ciferníku vy-
stihne každého nositele, pro
osobitějšímu vzhledu si lze
na pozadí nastavit i vlastní
fotografii.

Trenér po 13 dní v kuse

Průběžně monitoruje denní
cíle, sleduje například hladi-
nu stresu, srdeční tep, okys-
ličení krve, kroky, ale i kvali-
tu spánku a chrápání. Každý
sportovec ví, že spánek je
základ, osobní trenér spánku
pomůže vytvořit zdravé návy-
ky. Při cvičení bude motivovat

k těm nejlepším výkonům,
oblíbené druhy cvičení sám
rozpozná a sleduje. Neome-
zí vás ani na několikadenní
túře, na jedno nabití vydrží
i 13 dní dlouhou pouť. S apli-
kací Samsung Health se zpří-
stupní množství informací
o zdraví. Získáte tak kom-
plexní přehled o výkonu na
tréninku či detailní analýzu
spánku.

Galaxy Fit3 namotivuje ke
zdravému životnímu sty-
lu. Je vybavený množstvím
zdravotních funkcí, více jak
100 druhy cvičení nebo osob-
ním trenérem spánku. Je odol-
ný a stylový, jednoduše se při-
způsobí vkusu svého nositele.
Postará se i o bezpečí a dokáže
přivolat pomoc.

Lehký a tenký parťák

Odolné hliníkové tělo je navr-
ženo pro náročné podmínky
a nebojí se ani vody, náramek
je vodotěsný až do hloubky
50 metrů. Tenké provedení
je příjemné na ruce při všech

Flexibilní i v pracovní den

Galaxy Fit3 ulehčí každý den.
Můžete ho jednoduše spárovat
se svým telefonem a zkontro-
lovat si příchozí hovory a zprá-
vy, nebo poslouchat oblíbenou
hudbu. Prozvoňte ztracený
telefon nebo použijte náramek
jako spoušť fotoaparátu. Funk-
ce detekce pádu se postará
o bezpečí a k zavolání pomo-

ci v případě nouze stačí 5x
stisknout domovské tlačítko.
S pomocí Galaxy Fit3 dosta-
nete ze svého dne to nejlepší.

Samsung představil nový náramek Galaxy Fit3.
Vydrží neuvěřitelně dlouho
Nový náramek Samsung Galaxy Fit3 potěší
sportovce a vytrvalce. Malý a lehký trenér
v odolném hliníkovém těle motivuje
k nejlepším výkonům i lepšímu spánku.
Novinka dostala elegantní obdélníkový tvar,
ovládá se intuitivně, a navíc vydrží až
13 dní na jedno nabití. Třešničkou na dortu je
neodolatelná cena 1 490 Kč. Zdravý životní styl
si teď může dopřát každý.

Magnesia Litera naváže
na své loňské novinky
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„Pražské zátiší s barvami při západu slunce, mostem a rybářem
v malé loďce na Vltavě“, tak nějak by se možná mohla
jmenovat tato fotka. Tu jsme našli díky našim hashtagům
#metrotag #mojemetro na Instagramu u uživatele
@peter.cech.photography

V Česku se rozjelo další kolo diskuse o přijetí, či nepřijetí
eura. Rozpoutala ho zmínka v prezidentově novoročním pro-
jevu, byť někteří podporovatelé eura zintenzivnili svou kam-
paň již na konci minulého roku. Pomineme-li odškrtávání
toho, která z konvergenčních kritérií splňujeme a která ne,
má diskuse o zavedení eura dvě roviny. První řeší, jaký dopad
to bude mít na českou ekonomiku. Zaujal mě výrok ekonoma
a kolegy z Metropolitní univerzity Praha Dominika Stroukala,
který v lednu v rozhovoru pro Český rozhlas vlastně vyloučil,

že by šlo exaktně spočítat, zda
by nám přijetí eura ekonomicky
pomohlo, či nikoli.
Tím se dostáváme k druhé rovi-
ně, politicko-společenské, která
v konečném důsledku bude ve-
dle plnění kritérií pro přijetí
eura rozhodující. Je to zároveň
oblast, kde se více než v ekono-
mice projevují emoce a subjek-
tivní pohledy. Někdo může tvr-

dit, že koruna je součástí naší národní identity a z tohoto dů-
vodu bychom si ji měli ponechat, abychom o kus své identity
nepřišli. Já naopak měnu jako součást identity nevnímám,
za to považuji spíše jazyk či historii. Ale chápu, že každý to
má nastavené jinak, a je to zcela v pořádku.
Pak je tu asi nejčastější argument o zdražení. Zdá se mi ale, že
euro je z toho viněno neprávem. Je totiž otázka, zda případné
zdražení bude vinou eura jako takového, nebo spíše obchod-
níků, kteří zavedení eura využijí jako zá-
minku pro zvednutí cen. I to by mělo
být součástí diskuse.

Já naopak
měnu jako

součást identity
nevnímám, za to
považuji spíše
jazyk či historii.

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání,
výzvu, básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte
s hashtagem #METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat
i jako zprávu přes Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz.
Váš výtvor dáme do novin!LUŠTĚNKA:KORÁB

ŘEŠENÍSUDOKU:

LUŠTĚNKA

Přeházejte písmena
a vyjdou vám
slova. Ta doplňte
do prázdného řádku
pod písmeny.

Kde je problém?

PETR JUST
POLITOLOG
METROPOLITNÍ UNIVERZITA PRAHA
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„Vidím Pikachu
velikého, jehož sláva
se všech pokémonů

dotýká.“

MAREK MAHDAL
Facebook

Teplotní rekordy: -27,6 °C (1785) 16,1 °C (1922) Bio:
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NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

20.10 Doktor Martin (8)
Výběrové řízení. TV seriál
(ČR/SR, 2015). Hrají: M. Donu-
til, J. Čvančarová, N. Lichý,
G. Marcinková

21.05 Všechnopárty
Talk show Karla Šípa

22.00 Hercule Poirot
Vraždy podle abecedy. Detek-
tivní seriál (VB, 1992). Hrají:
D. Suchet, P. Jackson, H. Fraser,
D. Sumpter a další

23.45 Komisař Montalbano
Tvar vody. Krimiseriál (It., 2000)

02.05 Kuchařská pohotovost

20.00 Šok
Krimifilm (Fr., 1982). Kdo se
jednou zapletl do sítě zločinu,
jen těžko uletí. Hrají: A. Delon,
C. Deneuvová, P. Léotard,
S. Audranová. Režie R. Davis

21.40 Útěk z L. A.
Sci-fi film (USA, 1996). Had Plis-
sken se vrací. Hrají: K. Russell,
S. Keach, S. Buscemi, P. Fonda.
Režie J. Carpenter

23.25 Letecké katastrofy
Útok nad Egyptem
31. října 2015

00.10 Jak přemýšlí
Boris Johnson

20.20 Rychle a zběsile:
Hobbs a Shaw
Akční film (USA/VB, 2019). Hrají:
D. Johnson, J. Statham, V. Kir-
byová, I. Elba. Režie D. Leitch

23.05 Trestná lavice
Komedie (USA, 2005). Hráč
amerického fotbalu Paul, od-
souzený na tři roky do vězení,
se snaží sestavit družstvo
z vězňů, aby svedli boj s do-
zorci. Hrají: A. Sandler,
Ch. Rock, B. Reynolds, Nelly

01.20 KriminálkaMiami (19, 20)
Seriál (USA, 2002). Hrají:
D. Caruso, K. Alexanderová,
R. Cochrane, E. Procterová

20.15 Máme rádi Česko
Zábavní pořadMáme rádi
Česko opět prověří nejen zna-
losti diváků, ale především vě-
domosti českých celebrit.
Účinkují A. Elbel, T. Polák,
O. Polák, B. Stanková, J. Steklý
a M. Molnár

22.05 Máme rádi Česko

23.45 Ano, šéfe!
Tohle šéf ještě nezažil. Zavítá
do podniku na Akademii
výtvarných umění, který tu
otevřel Vojtěch Fröhlich

01.00 Policie v akci
Čtyři případy, čtyři lidské osudy

18.15 Óčko hity

19.00 Party ride
Příprava na dnešní mejdan

21.00 O black list party
Hip hop a r&b párty

22.00 O Black CZ & SK party
Český a slovenský párty rapové
tracky bez cenzury

22.30 Virtuální svět TV
Vydejte se na cestu kolem světa
z pohodlí vašeho domova

0.00 Óčko flirt
Proud klipů a sexy vzkazy
diváků Óčka

ČT1 ČT2 NOVA ÓČKOPRIMA



Starožitnosti

• STAROŽITNÍK koupí: obrazy,
grafiku, knihy, hodinky, mince
a bankovky, sklo, porcelán, so-
chy. Děkuji za nabídky. Dyn.
Tel. 702401621279533

• KOUPÍM OBRAZY - krajinky,
portréty atd. v jakémkoliv sta-
vu a jiné starožitnosti.
Kontakt:
e-mail: manvel4@seznam.cz,
tel. 721235964 280300

• Sběratel koupí staré vzdu-
chovky, vzduchové pistole, vo-
jenské a hasičské odznaky.
Tel.: 602343563,
email: alesla@centrum.cz280734

Práce - nabídka

• Městská část Praha 6 - Úřad
městské části nabízí výkon prá-
ce VEŘEJNÉHO OPATROVNÍ-
KA/veřejné opatrovnice. Bližší
informace na jsou zveřejněny
na www.praha6.cz. Lhůta pro
doručení reakce: 08.03.2024 v
podatelně Úřadu městské čás-
ti Praha 6. Kontakt: pí Bušto-
vá, tel. 220 189 645.280472

• OSTRAHA AREÁLU od 117
Kč/hod čistého. Denní/noční
12h směny. Práce u metra Zli-
čín. Pro muže i ženy na DPP
(brigádu). Možnost záloh.
Tel. 703891086280609

• Hledáme pracovnici na re-
cepci, pracoviště v centru Pra-
hy. Požadujeme slušné vystu-
pování, čistý TR, základy PC,
mzda 110,- až 120,- net-
to/hod. Volejte Po-Pá 9-16
hod tel. 724328126 nebo
251560953.280631

• Základní škola Praha 10 –
HorníMěcholupy, Nad Přehra-
dou 469 přijme ihned učite-
le/ku 1. stupně na plný úva-
zek. Dále přijme učitele/ku
matematiky na částečný úva-
zek. Kontakt: 226806001,
zsnpr@zsnpr.cz280636

• ZŠ Květňák hledá kuchařku
do školní jídelny. Zájemci se
mohou hlásit na email:
jidelnak1@kvetnak.cz280653

Byty - poptávka

• Pro zaměstnance ambasád
a konzulátů hledáme menší i
větší byty k pronájmu v Praze.
Tel.: 723047669 278388

Pronájmy - poptávka
• Hledáme byt k dlouhodobé-
mu pronájmu pro své prověře-
né klienty. Provizi neplatíte.
Tel: 274784428 280002

• Hledám pronájem pro 2oso-
by - pár bez zvířete. Nábytek
nerozhoduje, dlouhodobě,
dobrý stav. Podmínkou blíz-
kost MHD. Děkuji. RK nevolat.
Tel.: 777640390 280714

Nemovitosti - poptávka

• Koupím spoluvlastnický po-
díl na jakékoliv nemovitosti.
Rychle vyplatím nejvyšší mož-
nou cenu, veškerou adminis-
trativu zařídím. Celá ČR. T.:
604492454.280232

Seznámení
• Ještě jste nenašla toho pra-
vého? Rádi Vám pomůžeme
najít partnera v Bavorsku.
www.vdejsedobavorska.cz
nebo tel. 702891012 280640

Auto-moto - poptávka
• Poptávám jakýkoliv traktor,
vlek za traktor, zemědělskou
techniku i nepojízdné, nekom-
pletní nebo jen doklady a díly,
platí stále. Tel. 734843403 280282

Knihy a časopisy

POJĎ PRACOVA
T DO

PRAŽSKÝ
CH SLUŽEB!

MÁME POBOČKY
PO CELÉ PRAZE

ŘIDIČ SK. B • ŘIDIČ SK. C • ZNAČKAŘ
• MANIPULAČNÍ DĚLNÍK práce na PC

• POPELÁŘ • METAŘ

PRAŽSKÉ
SLUŽBY, a.s.

Pod Šancemi 444/1, Praha 9,
Tel.: 704 657 974, 705 809 151

www.psas.cz

KOHO HLEDÁME

KOUPÍM BYTV PRAZE
jako investici pro děti, právní vady, dluhy nejsou

překážkou. V bytě můžete dále bydlet. Platba ihned.
Realitní kanceláře prosím nevolat. Tel.: 601 522 292

Brigáda až 250 Kč hod.
Hledáme fundraisery na aktivní prodej
v centru Prahy. Možnost ubytování.
Výplata týdně. Tel. 722 877 699Přijmeme

pracovnice pro
denní úklid

Po až Pá, na HPP.
Moderní kancelářská budova
dostupná MHD. Nástupní plat
30.000Kč měsíčně. Pravidelné

odměny, pitný režim, volné
víkendy, bezva kolektiv.

Požadujeme bezúhonnost
a občanství členské země EU.

Životopis zasílejte na:
info@generalprovider.eu

BYT/ DŮM POPTÁVKA
s přítelkyní hledáme ke koupi byt

a rodinný dům v Lounech, případně
v dojezdové vzdálenosti do Loun.

V jakémkoli stavu.
Děkujeme za případnou nabídku.

Tel: 731 117 381

POPTÁVKA CHATA HORY
koupím chatu/chalupu nebo
stavební pozemek na horách,

či v dojezdové vzdálenosti do hor.
Krkonoše, Krušné, Orlické, Jizerky,

Šumava. Může být i Vysočina.
Na stavu nezáleží, spíše na místě.

Tel.: 773 117 381

VYKOUPÍME

KNIHY
zaplatíme á
2000,- Kč
za každou
banánovou
krabici knih,
které od Vás
koupíme.

Bibliofilie
a cenné
knihy

oceníme
každou
zvlášť.

Telefon:
773 735 939

KOUPÍM
CHATU

Hledám ke koupi chatu, chalupu
do 50 km od Prahy. Stav nerozho-
duje. Předem děkuji za nabídku.

Tel.: 725 911 070

KOUPÍM DŮM
NEBO POZEMEK

v Praze a okolí. Právní vady ne-
vadí. Financování mám zajištěno.

RK-nevolat. Tel.: 725 719 745

Celá ČR
tel. 604 11 44 66
e-mail: arco@antikvariaty.cz

koupíme jednotlivé
knihy i celé sbírky,
pozůstalosti apod.

Přijedeme
(pro více než 300 ks)

zaPlatíme
odvezeme

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, Palác Koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178
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Funkcionáři prý pod-
váděli se státními do-
tacemi.

Soud včera poslal do vazby
prezidenta Českého tenisové-
ho svazu (ČTS) Iva Kaderku
a člena dozorčí rady svazu
Vojtěcha Flégla, které policie
stíhá za milionové podvody
se státními sportovními dota-
cemi. Vyhověl tak návrhu
státního zástupce, podle nějž
by oba muži mohli na svobo-
dě ovlivňovat svědky. Kader-
kovi i Fléglovi hrozí až deseti-
leté vězení. Trestnou činnost
oba popírají.
Zbývající tři zadržené – ta-

jemníka svazu Jakuba Fastra,
šéfku ekonomického odděle-
ní Hanu Baierovou a někdejší-
ho předního deblistu Daniela
Vacka, který aktuálně trénu-
je Tomáše Macháče – policis-
té propustili a budou je dál
stíhat na svobodě.

Kaderku, Flégla a Baiero-
vou viní policie podle Novi-
nek.cz z dotačního podvodu
a zjednání výhody při zadání
veřejné zakázky. Vacka stíhá
rovněž za dotační podvod,
Fastra za pomoc ke zjednání
výhody se sazbou dva až osm
roků odnětí svobody.
Kaderka ani Flégl se u Ob-

vodního soudu pro Prahu 7

k novinářským dotazům ne-
vyjádřili, stručně za ně komu-
nikovali právní zástupci.
Tenisový boss, který stojí

v čele ČTS od roku 1998 a je
také místopředsedou České
unie sportu a prezidentem ev-
ropské federace Tennis Euro-
pe, se při příjezdu maskoval
kapucí. Oba muže přivedla
i odvedla policejní eskorta.

Šedesátiletý Kaderka si pří-
mo v jednací síni podal proti
rozhodnutí o vazbě stížnost,
kterou bude řešit pražský
městský soud. O čtyři roky
mladší Flégl si ponechal lhů-
tu na rozmyšlenou.
Podle informací, které jako

první přinesl Radiožurnál, vy-
platil tenisový svaz ze státní
dotace desítky milionů ko-
run Fléglovu spolku Orel Jed-
nota Praha-Balkán. Jen za rok
2021 šlo o více než 40 milio-
nů korun, což byla takřka tře-
tina celkové dotace, kterou
svaz obdržel na podporu své-
ho sportu v Česku.
Část peněz určená na pořá-

dání turnajů přitom údajně
skončila na účtech Fléglo-
vých firem nebo firem jeho
rodinných příslušníků. Způ-
sobenou škodu policie vyčísli-
la na zhruba 14,5 milionu ko-
run. Kriminalisté opírají
v usnesení o zahájení trestní-
ho stíhání svá zjištění mimo
jiné o odposlechy. ČTK

JAK TO FUNGOVALO?

Šéf Českého tenisového svazu
Ivo Kaderka MAFRA

ČÍSLA DNE

Portugalský fotbalista Cristia-
no Ronaldo dostal v Saúdské
Arábii trest na jeden zápas.
Disciplinární a etická komise
fotbalového svazu oznámila,
že kanonýra an-Nasru suspen-
dovala za obscénní gesto, kte-
ré po víkendové výhře na hřiš-
ti aš-Šabábu (3:2) ukázal smě-
rem k fanouškům. Ronaldo
navíc musí zaplatit pokutu
10 tisíc saúdských rijálů (asi

62 tisíc korun) svazu a dal-
ších 20 tisíc aš-Šabábu na
úhradu nákladů spojených se
stížností. Proti rozhodnutí ko-
mise se nelze odvolat. Inci-
dent, který se odehrál po zá-
pase, sice nezachytily televiz-
ní kamery, na sociálních sí-
tích ale kolují videa. Ronaldo
si přiložil ruku k uchu a poté
rukou opakovaně zapumpo-
val před rozkrokem. ČTK

Třicetiletý záložník fotbalistů
Juventusu Turín a francouz-
ské reprezentace Paul Pogba
dostal kvůli dopingu nejvyšší
možný zákaz startů – na čtyři
roky. Sportovní soud tím vy-
hověl požadavku Italského an-
tidopingového úřadu. Mistr
světa z roku 2018měl pozitiv-
ní test na testosteron při na-
mátkové dopingové kontrole
loni 20. srpna po utkání s Udi-
ne, do kterého nezasáhl. Za Ju-
ventus nastoupil do dalších
dvou zápasů, po zveřejnění
pozitivního nálezu ve vzorku
A měl od 11. září předběžně
zastavenou činnost. Kontrol-
ní analýza pozitivní výsledek
potvrdila. ČTK

Ženy až dneska
Včerejší vytrvalostní závod
biatlonistek ve Světovém
poháru v Oslu byl kvůli ne-
příznivému počasí odložen
na dnešek. Informovala
o tom na svém webu Mezi-
národní biatlonová unie. Zá-
věrečný vytrvalostní závod
žen v této sezoně se na Hol-
menkollenu pojede ve
12.30, o tři hodiny později
bude následovat stejná dis-
ciplína mužů.

Novák se vrací
Běžec na lyžích Michal No-
vák se po pěti týdnech vrátí
do Světového poháru. Nej-
lepší český reprezentant,
který v listopadu skončil
druhý v závodě na 20 kilo-
metrů s hromadným star-
tem v Ruce, kvůli vleklým
zdravotním problémům
zvažoval předčasný konec
sezony, ale zúčastní se nad-
cházejících závodů v Lahti
ode dneška do neděle.

Vděční za finále
Početnou českou výpravu
čeká ode dneška do neděle
halové mistrovství světa.
Do Glasgow vyrazilo 23 tu-
zemských atletů a atletek,
což je vyrovnané maxi-
mum z roku 2018. Repre-
zentační šéftrenér Pavel
Sluka řekl, že bude rád
za každé finále. Před dvě-
ma lety odjeli Češi z halové-
ho mistrovství světa
bez medaile. ČTK

Podstata machinací podle
policie spočívala v tom, že
si Flégl a jím nebo jeho blíz-
kými ovládané firmy necha-
li proplácet statisíce i milio-
ny korun za nadhodnocené
nebo vymyšlené služby.

• Dále pak za podíl na orga-
nizaci některých turnajů,
za dopravu i stravování
účastníků nebo na zajiště-
ní lékařské péče. ČTK

Bolístky
O závod dříve, než původ-
ně počítala, před mistrov-
stvím světa ve víceboji v In-
zellu, musela rychlobrus-
lařka Martina Sáblíková
ukončit sezonu. Trojnásob-
nou olympijskou vítězku
zastavilo zranění a menší
operační zákrok. Na tisko-
vé konferenci šestatřiceti-
letá česká reprezentantka
přiznala, že s ohledem na
věk musí s podobnými pro-
blémy již počítat. A stejně
jako před rokem uvedla,
že ji zisk dvou bronzových
medailí na světovém šam-
pionátu na jednotlivých
tratích překvapil. ČTK

ČT
K

14
Olympijská vesnice pro hry
v Paříži je připravená. Areál
bude hostit asi 14 500 spor-
tovců a dalších členů týmů.

3
Disciplinární komise potres-
tala fotbalistu Bohemians
1905 Davida Puškáče záka-
zem startu ve třech duelech
za vyloučení s Baníkem. ČTK

Trest pro Ronalda
za obscénní gesto

Za doping dostal
Pogba čtyři roky

KRÁTCE

Tenisová kauza přivedla
Kaderku i Flégla do vazby


